

Iraqi Journal of Humanitarian, Social and  
Scientific Research

المجلة العراقية

للبحوث الإنسانية والاجتماعية والطبية

مجلة فصلية محكمة تعنى بنشر البحوث العلمية والإنسانية  
والاجتماعية

تصدر عن جامعة المصطفى الامين

رقم الابداع في دار الكتب والوثائق الوطنية 2461 / 2021

Print ISSN 2710-0952

Electronic ISSN 2790-1254



العدد 4 لشهر شباط 2022



المجلة العراقية للبحوث الانسانية والاجتماعية والعلمية

مجلة فصلية محكمة

رقم الابداع في دار الكتب والوثائق الوطنية 2461 / 2021

Print ISSN 2710-0952

Electronic ISSN 2790-1254

جميع حقوق الطبع محفوظة للمجلة  
لا يجوز نشر أي جزء او اقتباسه دون  
الحصول على موافقة خطية مسبقة من رئيس التحرير

ما يرد في المجلة يعبر عن آراء اصحابه، ولا يعكس آراء هيئة التحرير  
أو سياسة المجلة



رئيس التحرير: أ.م.د. علاء شيال فاخر البهادلي مدير التحرير: أ.م.د. مسلم محمد جاسم

- د. حامد عيسى كريف - كلية اصول الدين الجامعة - العراق " لغة عربية "
- د ثامر فيصل اسكندر - الجامعة العراقية - العراق. " لغة انكليزية "

#### اعضاء هيئة التحرير:

- أ.د. مي علي عزيز جامعة القادسية ، العراق
- أ.د. اسعد عدنان عزيز ، جامعة القادسية ، العراق
- أ.د. ايمان فؤاد محمد كاشف، جامعة الزقازيق ، مصر.
- أ.د. صادق خالد الحايك ، الجامعة الاردنية ، الاردن
- ا.د. فاطمة محمد الخليفة - جامعة بنها - مصر
- أ.د. ليلي براهيم معوض، جامعة عين شمس ، مصر.
- ا.د. ازهر فضيل تاج الدين - جامعة السلام - السودان
- أ.د. وداد مهدي الجبوري جامعة القادسية ، العراق.
- ا.م.د. حازم وطن هندي - جامعه بغداد - العراق.
- ا.م.د. هدى فاضل حسين - الجامعة العراقية - العراق
- د. منتهى عبد الكريم محمد الحسن - الجامعة المستنصرية - العراق
- د. حيدر عطية كاظم السوداني - الجامعة العراقية - العراق.
- د. اسراء سالم موسى ، جامعة القادسية ، العراق.
- د. نورة مواس ، جامعة الجزائر ، الجزائر
- د. ياس مجيد دهش ، جامعة القادسية ، العراق
- د. حيدر جبار عبد ، جامعة القادسية ، العراق
- د. كهرمان هادي عودة ، جامعة القادسية ، العراق.



الإشراف والإخراج الفني

أ.م.د. علاء شيال فاخر البهادلي

المراسلات

ترسل البحوث والمراسلات على العنوان الآتي :

رئيس التحرير

المجلة العراقية للبحوث الانسانية والاجتماعية والعلمية

بغداد-العراق

**E-mail: [bbnn801bn@gmail.com](mailto:bbnn801bn@gmail.com)**

**موبايل: رئيس التحرير 00964- 7729598961**



## قواعد النشر في المجلة العراقية للبحوث الانسانية والاجتماعية والعلمية

اولا / النشر والتحكيم

- 1-تنشر المجلة البحوث والدراسات والمقالات من الباحثين من ذوي الكفاءة والخبرة في مجالات تخصصهم.
  - 2-تخضع كل البحوث والدراسات والمقالات للتحكيم قبل شرها من قبل محكمين، من ذوي الكفاءة والخبرة.
  - 3-يشترط أن تكون الدرجة العلمية للمحكم أعلى من درجة الباحث، أو الباحثين في حالة تعددهم.
  - 4-تعد المجلة قاعدة بيانات بالمحكمين المعتمدين في تخصصات المجلة، ويتم تحديث هذه القائمة بشكل مستمر.
  - 5-يطلب من المحكم إبداء رأيه في البحث وفق عناصر محددة، تتضمن:
    - أصالة البحث ومدى اسهاماته العلمية في مجال التخصص.
    - منهجية البحث.
    - التوثيق والمصادر والحواشي.
    - سلامة المضمون واللغة والاستنتاجات.
- مدى صلاحية البحث للنشر من عدمه أو نشره بعد إجراء تعديلات جذرية أو طفيفة.

6-تستعين المجلة بمحكمين اثنين على الاقل لكل بحث، ويجوز لرئيس التحرير اختيار محكم ثالث في حالة رفض البحث من أحد المحكمين، ويعتذر للباحث عن عدم النشر في حالة رفضه من المحكمين.

## ثانيا- حقوق الباحث

- 1-يجب أن يخطر رئيس التحرير الباحث بصلاحية البحث للنشر أو عدمه في خلال 15 يوم عمل من تسلّم ردود المحكمين، وعلى ضوء هذه الردود.
- 2-يجوز للباحث إعادة نشر بحثه المنشور بالمجلة ضمن كتاب له بعد مرور 5 سنوات بعد نشره بالمجلة، على أن يستأذن من المجلة وأن يشير إلى المصدر عند إعادة النشر.
- 3-يجوز للباحث التقدم بورقته البحثية ذاتها التي قدمها للنشر في المجلة إلى مؤتمر أو ندوة أو غيرها قبل نشرها بالمجلة، شريطة ان لاتنشر في سجل أعمال المؤتمر أو الندوة.



- 4-يجوز للباحث نشر ملخص عن بحثه المقبول للنشر في المجلة سواء في الصحف اليومية أو الاسبوعية أو في المواقع الالكترونية أو في المؤتمرات والندوات شريطة الاشارة إلى أن البحث مقبول للنشر في المجلة.
- 5-يجوز للباحث التقدم ببحثه المقدم للمجلة لنيل جائزة، شريطة أن لا تقوم الجهة المانحة للجائزة بإعادة نشره إلا بعد أخذ إذن كتابي من المجلة، وأن يشار في البحث أنه منشور في المجلة بتفاصيل النشر.
- 6-يجوز للباحث التقدم إلى المجلة ببحثه أو دراسته التي أعدها لصالح جهات أخرى، طالما أنها لم تنشر بوسائل النشر المتعارف عليها.

### ثالثا- حقوق المجلة

- 1-لهيئة التحرير فحص البحث مبدئيا لتقرير مدى صلاحيته للتحكيم، ومتى وردت تقارير المحكمين، يكون رأي المحكمين ملزما للنشر في المجلة .
- 2- يجب أن يخطر رئيس التحرير لباحث بان بحثه مقبول او غير مقبول للنشر برأي المحكمين، عند طلبه، دون ذكر أسماء المحكمين، ودون أي التزام بالرد على تعقيب كاتب البحث ، ويعاد البحث الى الباحث لاجراء التعديلات خلال فترة شهر من تاريخ تسلمه الرد من المجلة ، وبخلافه يكون ذلك عدولا من الباحث عن النشر، ويسقط حقه في مطالب المجلة. بالنشر او استعادة المبلغ .
- 3- لا يجوز نشر البحث في مجلة علمية أخرى بعد إخطار الباحث بالموافقة على نشره في المجلة.
- 4-لا يجوز للباحث التقدم ببحثه إلى المجلة بعد نشره ورقيا أو إلكترونيا في مجلة علمية أو في أعمال المؤتمرات والندوات أو لدى أي جهات أخرى. والا ، يمنع نشر أي أبحاث للباحث في المجلة لمدة سنتين.
- 5- يحق للباحث عند رفض بحثه نتيجة آراء المحكمين التقدم من جديد بالبحث نفسه، بعد اجراء جميع التعديلات المطلوبة.
- 6-للمجلة إعادة نشر البحوث، ورقيا كانت أو إلكترونيا، التي سبق لها نشرها.
- 7-إذا ثبت للمجلة قيام الباحث بنشر البحث الذي قدمه للنشر في المجلة، ورقيا أو إلكترونيا، قبل تقديمه للنشر أو بعد تقديمه، يحرم من النشر مستقبلا في المجلة لمدة سنتين، كما تخطر الجهة التي يتبعها بذلك.
- 8- يتم رفض النشر في حالة ارتفاع نسبة الاستلال العلمي للبحث المقدم للنشر عن ( 20 % ) .



## محتويات العدد

Pages	عنوان البحث	اسم الباحث	ت
17 - 1	الجعران واستعماله في مجال الدعاية السياسية في مصر خلال عهد الدولة الحديثة (1087-1575) ق.م	م.د. تأثير عبد الجبار ناجي	1
29 - 18	مفهوم الصكوك الإسلامية وتكييفها الشرعي	أ.م.د. محمد جواد عبد العظيم أ.م.د. محمد شاکر رشيد صالح	2
48 - 30	علاقة السياسة الشرعية بالفكر السياسي المعاصر	أ.م.د. مهند سعد قاسم	3
67 - 49	ثورة اكتوبر الاشتراكية 1917 وتأثيرها على العراق	أ.م.د. قتيبة عبدالعظيم كاظم أ.م.د. سيف عدنان ارحيم القيسي	4
82 - 68	تشخيص اسباب حوادث السيارات في منطقة كرميان باستخدام نموذج الانحدار اللوجستي متعدد الحدود	أ.م.د. محمد محمود فقي حسين	5
112 - 83	الإطار المفاهيمي لعقد الإدارة الإلكتروني في القانون العراقي والمقارن (دراسة تحليلية مقارنة)	م.م. لقمان محمد عيسى	6
125 - 113	انعكاس أبعاد جودة الخدمات الفندقية على التزام الزبون: دراسة استطلاعية في فنادق الدرجة الممتازة في مدينة بغداد	ختام دخن حمزة	7
151 - 126	تصميم بيئة تعلم تكيفي بتقنية الذكاء الاصطناعي (AI) وأثرها في مهارات التعلم الذاتي لدى طلبة كلية التربية	أ.د. عبد الأمير خلف عرط أ.م.د. غادة شريف عبد الحمزة م.م. حيدر ناصر مظلوم البديري	8
170 - 152	الأزمة الداخلية في الكنيسة القبطية 1952 – 1956	م.د. عدنان عبد الهادي سرحان الخالدي	9
191 – 171	Regional Integration in Contemporary Africa	Bimbo Ogunbanjo	10
209 -192	دور التدقيق ومراقب الحسابات في سلامة البيانات المالية	م.م. زهراء ناجي عبيد ثامر	11
228-210	استخدام النسب المالية كأداة لتقييم كفاءة الأداء	ختام دخن حمزة	12



248 - 229	الاليات والوسائل لمكافحة الفساد الاداري والمالي في العراق	م.م. حمزة عيدان شياع	13
274 - 249	مدى الاستفادة من معايير التدقيق الداخلي في عمل الرقابة والتدقيق ( الداخلي ) اطار تطبيقي في مديرية تربية النجف الاشرف	م.م. احمد نجاح هادي	14
297 - 275	التغييرات الدستورية للجمهورية العربية المتحدة 1962-1958م	م.م. حيدر ناظم موحان الياسري أ.د. عبد الكريم حسين الشباني	15
318 - 298	اثر استراتيجية ماوراء المعرفة في تنمية تحصيل مادة التاريخ لصف السادس الأدبي	م.م. قيصر اسماعيل ابراهيم	16
341 - 319	الصعوبات التي تواجه مدرسي اللغة العربية في تحقيق الامن الفكري	م.د. قاسم كاظم مزبان الدراجي	17
358-342	مفهوم الاستبدال ولوازمه في القرآن الكريم - دراسة معاصرة	أ.م. د فاضل أحمد حسين	18
377- 359	الدلالات النفسية لصراع آدم) ع (مع الشيطان في سورة طه - دراسة موضوعية-	م.م. عبد القادر عبد الرزاق عبد الحميد القيسي	19
395- 378	توظيف علماء ما وراء النهر للمصطلح العلمي في الشهود الحضاري- قراءة في نماذج منتخبة	د. براء عادل مسعود د. عمر عيسى عمران	20
416- 396	قيم الأرض السكنية واثار مشاريع المجمعات السكنية عليها في جانب الكرخ - بغداد	ا.م.د. براء كامل عبدالرزاق	21
433- 417	تصنيف سرطان الثدي باستخدام خوارزمية الالتفاف الشبكية العصبية	مثنى إبراهيم أمجد محمود هادي سرمد حمزة علي	22
458- 434	الحرابة واثرها على المجتمع الاندلسي خلال عهد الطوائف (422-484هـ/1009-1091م )	ا.م.د. بثينة جبار زاجي الغزي	23
473- 459	مهارات الاستيعاب القرآني وعلاقتها بالتفكير التوليدي لدى مدرسي اللغة العربية للمرحلة المتوسطة	الباحثة : ضفاف تركي حسين	24





493- 474	- أنواع التفسير المقاصدي في القرآن الكريم - دراسة تأصيلية	م.م عمر عبدالكريم اسماعيل حميد	25
510- 494	على ACE ID-DD تأثير الجهد البدني اللاهوائي وفق التنوع الجيني مؤشرات النشاط الكهربائي للدماغ للاعبي كرة السلة	م. د عقيل كاظم محسن	26
542 - 511	في السنة (2) الذكر والدعاء برواية الصحابي معاذ بن أنس الجهني ((النبوية)) (دراسة وتحليل)	م.د.معتز قاسم محمد المعاضيدي	27

## كلمة العدد

### بسمه تعالى

رغم الظروف التي يشهدها العالم ، فان عجلة التقدم لا تتوقف في جميع المجالات ولا سيما المجال العلمي ، فدور العلماء والمفكرين والباحثين لم ولن يثن عزمهم أي طارئ مهما كانت شدته او مدته وتبقى مجلتكم تسير الى الامام بعون الله لترفد مسيرة العلم بما جادت به العقول والاقلام الراقية ، وفقكم الله وايانا لخدمة مسيرة العلم والمعرفة... والله الموفق .

ا.م. د. علاء شيال فاخر

رئيس التحرير

15 / شباط / 2022



# Iraqi Journal of Humanitarian, Social and Scientific Research

**A Refereed 4 issues -Yearly Research Journal**

Issued in Republic of IRAQ

Baghdad

Vol. (2) ,No. (4)

February 2022



**A Refereed 4 issues -Yearly Research Journal**

**Issued in Republic of IRAQ - Baghdad**

Iraqi National Library and Archives .No. **2461 / 2021**

**Print ISSN 2710-0952**

**Electronic ISSN 2790-1254**

Copyright © 2021

All rights reserved. No part of this publication May be reproduced without the prior written Permission of the Editor.

*Opinions expressed in this Journal are those of the authors and do not necessarily reflect the opinions of the Editorial Board*



## **Editorial Board**

Assist . Prof. Dr. Alaa shayyal fakher  
**Editor In Chief**

**Dr. Muslim Mohammed Jasim**  
**Managing Editor**  
**Editorial Members**  
**Editorial Board Members:**

- Prof. Dr. May Ali Aziz , University of Al-Qadisiyah, Iraq**
- Prof. Dr. Asaad Adnan Aziz, University of Al-Qadisiyah, Iraq**
- Prof. Dr. Eman Fouad Mohamed Kashef, Zagazig University, Egypt.**
- Prof. Dr. Sadiq Khaled Al-Hayek, University of Jordan, Jordan**
- Prof. Dr. Fatima Muhammad Al-Khalifa - Benha University - Egypt**
- Prof. Dr. Laila Brahim Moawad, Ain Shams University, Egypt.**
- Prof. Dr. Azhar Fadeel Tajuddin - University of Al-Salam - Sudan**
- Prof. Dr. Wedad Mahdi Al-Jubouri, Al-Qadisiyah University, Iraq.**
- Dr. Thamer Faisal Iskandar - Iraqi University - Iraq.**
- Dr. Parik Baqi Salman - University of Baghdad - Iraq.**
- Dr. Hamid Issa Karif - The University of Fundamentals of Religion – Iraq**
- Dr. Muntaha Abdul Karim Al-Hassan - Al-Mustansiriya University - Iraq**
- Dr. Haider Attia Kazem Al-Sudani - Iraqi University - Iraq.**
- Dr. Israa Salem Musa, University of Al-Qadisiyah, Iraq.**
- Dr, Nora Mouas , Univrsity of Algeria , Algeria.**
- Dr. Yas Majeed Dahash , University of Al-Qadisiyah, Iraq.**
- Dr. Haider Jabbar Abed , University of Al-Qadisiyah, Iraq.**
- Dr. Kahraman Hadi Ouda, University of Al-Qadisiyah, Iraq.**



**Supervision and Technical Direction**

*Assist . Prof. Dr. Alaa shayyal fakher*

### **Correspondences**

All Correspondences are to be Addressed to :

*Editor In Chief*

**Iraqi Journal of Humanitarian, Social and Scientific Research**

**Diwaniyah - Iraq**

**E-mail: [bbnn801bn@gmail.com](mailto:bbnn801bn@gmail.com)**

**Mobile: Editor-in-chief: 00964- 07729598961**



## **Publishing rules in the Iraqi Journal of Human, Social and Scientific Research**

### **First / publishing and reviewing**

- 1- The journal publishes research, studies and articles from researchers with competence and experience in their fields of specialization.
- 2- All research, studies and articles are subject to arbitration before they are published by qualified and experienced arbitrators.
- 3- It is required that the academic degree of the arbitrator be higher than that of the researcher, or researchers in the event of their multiplicity.
- 4- The journal is a database of accredited referees in the journal's specialties, and this list is updated continuously.
- 5- The arbitrator is required to express his opinion on the research according to specific elements, including:

- The originality of the research and the extent of its scientific contributions in the field of specialization.

methodology.

Documentation, sources and footnotes.

- Integrity of content, language and conclusions.

The validity of the research for publication, or not, or after making major or minor amendments.

- 6- The journal uses at least two arbitrators for each research, and the editor-in-chief may choose a third arbitrator in case the research is rejected

From one of the arbitrators, and he apologizes to the researcher for not publishing if he is rejected by the arbitrators.



## **Second - Author's Rights:**

- 1- The editor-in-chief must inform the researcher of the validity of the research for publication or not within 15 working days of receiving responses arbitrators, in light of these responses.
  - 2- The researcher may re-publish his research published in the journal in a book that he has after 5 years after its publication in the journal, provided that ask permission from the journal and indicate the source when republishing.
  - 3- The researcher may submit the same research paper that he submitted for publication in the journal to a conference or symposium or other prior to its publication in the journal, provided that it is not published in the conference or symposium business register.
  - 4- The researcher may publish a summary of his research accepted for publication in the journal, whether in the daily or weekly newspapers, on websites, or in conferences and seminars, provided that it is indicated that the research is acceptable for publication in the journal.
  - 5- The researcher may submit his research submitted to the journal to obtain an award, provided that the awarding body does not re-publish it without permission from the magazine, and it is indicated in the research that it was published in the journal with the details of publication.
  - 6- The researcher may apply to the journal with his research or study prepared for the benefit of other bodies, as long as it was not published by means of publication
- Accepted.

## **Third - the Journal rights**

- 1-The editorial board may examine the search in principle to determine its suitability for arbitration, and when the arbitrators' reports are received, the opinion arbitrators are obligated to be published in the journal.
- 2- The editor-in-chief must inform a researcher that his research is acceptable or not acceptable for publication of the opinion of the arbitrators, upon request, without mentioning the names of the arbitrators without any obligation to respond



to the research author's comment, and the research is returned to the researcher to make adjustments within a period of one month from the date of receiving the response from the journal, otherwise, this will be a withdrawal from the researcher for publication, and his right to the journal's demands is waived. By publishing or retrieving the report.

3- It is not permissible to publish the research in another scientific journal after notifying the researcher of approval to publish it in the journal.

4- The researcher may not submit his research to the journal after publishing it in paper or electronically in a scientific journal or in the work of conferences and seminars or any other party. Otherwise, it is prohibited to publish any research by the researcher in the journal for a period of two years.

5-The researcher, when rejecting his search as a result of the opinions of the arbitrators, has the right to submit anew the same search, after making all the required amendments.

6-The journal may re-publish research, whether on paper or electronically, that was previously published.

7-If it is proven for the journal that the researcher published the research he submitted for publication in the journal, on paper or electronically, before or after submitting it for publication, he shall be banned from publishing in the magazine in the future for a period of two years, and the party that follows him shall be informed of that.

8- Publication is rejected in the event that the percentage of scientific plagiarism of the research submitted for publication increases (20%) .





## Contents

	Author Name	Article title	Pages
1	L. Dr. Tatheer Abdul Jabbar Naji	The scarab and its use in the field of political propaganda in Egypt during the era of the modern state (1575-1087) BC	1 - 17
2	Azhar Mohammed Gawad Abdul Adim Prof. Dr. Mohammed Shaker Rasheed	The concept of Islamic instruments and their Sharia adaptation	18 - 29
3	Assistant Professor Dr.. Muhannad Saad Qassem	The Relationship of Legitimate Politics with Contemporary Political Thought	30 - 48
4	Qutaiba Abdel Adhim Kadhem Qutaiba Abdel Adhim Kadhem	October Socialist Revolution 1917 And its impact on Iraq	49 - 67
5	Assistant Prof. Dr.Mohammad M. Faqe Hussein	Diagnosing the Causes of Car Accidents in the Garmian Region Using Multinomial Logistic Regression Model	68 - 82
6	Lukman Mohammed Essa	Conceptual Framework Of The Electronic Management Contract In Iraqi And Comparative Law	83 - 112
7	Khetam Dakhin Hamzh	The reflection of the dimensions of the quality of hotel services on the commitment of the customer: An exploratory study in premium-class hotels in the city of Baghdad	113 - 125
8	Prof. Dr. Abdul Amir Khalaf Arat Assist. Prof. Dr.. Ghada	Designing an adaptive learning environment using artificial intelligence technology (AI) and its impact on self-learning skills among students of the College	126 - 151



	<b>Sherif Abdel Hamza</b> <b>Assist.L. Hayder Nasser</b> <b>Mazloun Al-Budairi</b>	<b>of Education</b>	
<b>9</b>	<b>L.Dr. Adnan Abdel Hadi</b> <b>Sarhan Alkhaledi</b>	<b>The Research name: The internal crisis in the Coptic Church 1952-1956</b>	<b>152 - 170</b>
<b>10</b>	<b>Bimbo Ogunbanjo</b>	<b>Regional Integration in Contemporary Africa</b>	<b>171 – 191</b>
<b>11</b>	<b>Zahraa naji obaed</b>	<b>The role of the audit and the auditor in the integrity of financial statements</b>	<b>192- 209</b>
<b>12</b>	<b>Khetam Dekhen Hamzah</b>	<b>Use financial ratios as a tool to evaluate performance efficiency</b>	<b>210 - 228</b>
<b>13</b>	<b>Hamza Edan Shyaa</b>	<b>Mechanisms and means to combat administrative and financial corruption in Iraq</b>	<b>229 - 248</b>
<b>14</b>	<b>Ahmad Najah Hadi Jaber</b>	<b>The extent to which internal audit standards are used in the work of control and internal auditing</b>	<b>249 - 274</b>
<b>15</b>	<b>Haider Nazim Mohan Al-Yasiri</b> <b>Prof. Dr. Abdul Karim</b> <b>Hussein Al Shabani</b>	<b>Constitutional Changes of the United Arab Republic 1958-1962</b>	<b>275 - 297</b>
<b>16</b>	<b>Assistant. Lecturer. Qaiser</b> <b>Ismail Ibrahim</b>	<b>The effect of the metacognitive strategy in developing the achievement of history for the sixth literary class</b>	<b>298 - 318</b>
<b>17</b>	<b>Dr. Qassem Kazem Mizban</b> <b>Al-Darraji</b>	<b>The difficulties that Arabic language teachers face in achieving intellectual security</b>	<b>319 - 341</b>
<b>18</b>	<b>Dr.Fadhil Ahamd Hussen</b>	<b>The concept of substitution and its accessories in the Holy Qur'an - A Contemporary Study</b>	<b>342-358</b>
<b>19</b>	<b>Abdul Qader Abdul Razzaq</b>	<b>Psychological implications of Adam's struggle (PoH)</b>	<b>359 - 377</b>



	Abdul Hamid Al Qaisi	with Satan in Surat Taha-objective study-	
20	Dr. Bara Adel Masoud Dr. Omar Issa Omran	The Employment of Transoxian Scholars of the Scientific Term in Civilizational Witnesses - A Reading of Selected Models	378- 395
21	Dr. Baraa Kamel Abdul Razzaq	The values of the residential land and the impact of the residential complex projects on it in the side of Al-Karkh - Baghdad	396- 416
22	Muthanna Ibrahim Amjad Mahmood Hadi Sarmad Hamza Ali	Classification of Breast Cancer Using Convolution Neural Network Algorithm	17- 433
23	Assistant Professor Dr. Buthaina Jabbar Zaji Al-Ghazi	Haraba and its impact on Andalusian society During the era of sects( AH/1009-1091 AD 484 – 422)	434 - 458
24	Thafaf Turki Hussein	Reading comprehension skills and their relationship to generative thinking among teachers of Arabic for the intermediate stage	459- 473
25	Omar Abdel Karim Ismail Hamid	Types of intentional interpretation in the Holy Qur'an - an original study-	474- 493
26	Aqeel Kadhim Mohsin	The effect of anaerobic physical exertion according to ACE ID-DD genetic diversity on the indicators of electrical brain activity for basketball players	494-510
27	Dr. MoatazQassem Mohammed Al-Maadidi Ayat Shaker Khalaf	Remembrance and supplication according to the narration of the companion Muadh bin Anas Al-Juhani (may God be pleased with him) in the Prophet's Sunnah ((study and analysis))	511- 542



# **Iraqi Journal of Humanitarian, Social and Scientific Research**

**A Refereed 4 issues -Yearly Research Journal**

**Issued by AlMustafa AlAmeen University**

**Iraqi National Library and Archives .No. 2461 / 2021**

**Print ISSN 2710-0952**

**Electronic ISSN 2790-1254**

**Vol. (2) ,No. (4)**

**February 2022**